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Ministr vnitra 
milan Chovanec 
(ČSSD) oznámil, 
že zítra po jednání 
bezpečnostní 
rady státu 
podepíše policejní 
reorganizaci, 
kvůli níž vznikl 
vážný koaliční 
rozkol. Šéf ANO 
Andrej Babiš 
přišel vzápětí 
s ultimátem: 
pokud 
Chovanec plán 
organizačních 
změn v policii 
podepíše ještě 
před středečním 
dohodovacím 
řízením koaličních 
špiček, bude žádat 
jeho rezignaci.
události / str. 2

Leo Express zadržel 
platby za koleje

Dopravní společnost Leo 
Express se dostala do sporu 
se Správou železniční do-
pravní cesty. Dopravce zadr-
žel platbu za použití kolejí 
s tím, že si peníze nechá 
jako náhradu za škody, kte-
ré mu v provozu způsobil 
únorový požár železničního 
uzlu v Bohumíně.  str. 5

Svět hladoví  
po amerických bondech
Investoři objevují Ameriku. 
Historicky nejnižší, mnohdy 
záporné úroky ve zbytku 
světa nutí kapitál hledat 
štěstí jinde. Zatímco třeba 
desetiletá půjčka Berlínu 
nyní vynese 0,02 procenta 
úroku, americké bondy nabí-
zejí osmdesátinásobek. str. 7

Po střelbě na Floridě 
zůstalo na 50 mrtvých
Útočník ozbrojený dvěma 
střelnými zbraněmi zabil 
včera v nočním klubu v Or-
landu na Floridě nejméně 
padesát lidí. Zhruba stejně 
návštěvníků klubu bylo 
v nejtragičtějším případu 
masové střelby v USA zra-
něno. str. 8
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těžký rok
Zetor prodal  
méně traktorů, trh  
zemědělských  
strojů je  
v recesi.

ByzNys

str. 4

V zajetí  
minulosti
Myšlení některých  
žalobců a politiků zavání 
totalitou, říká advokát  
Tomáš Sokol.

rozhoVor
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tEREZa ZavaDilová:

Chtěla jsem něco napsat 
o Mafře, ale klávesnice mi to 
mění na „Mafie“. Ok, nic teda 
psát nebudu.

twitter.com/e15news



n Rozhrabává policii, 
přitom sám čelí vyšetřo-
vání, vzkázal šéfovi ANO 
ministr vnitra.

Pavel Otto 
 
Vážný koaliční rozkol kvůli orga-
nizačním změnám v policii po-
kračuje. Šéfovi ANO Andreji Ba-
bišovi však dochází, že kdyby se 
rozloučil s ČSSD a lidovci, vláda 
by mohla pokračovat i bez něho. 
Obě strany počítají s možností 
menšinového kabinetu, který by 
zemi spravoval až do řádných 
sněmovních voleb v příštím 
roce. Část opozice už dala naje-
vo, že by takovou variantu přímo 
či nepřímo podpořila.

Babiš proto přestal vyhro-
žovat rozbitím koalice a přišel 
s jiným ultimátem. Žádá odchod 
ministra vnitra Milana Chovan-
ce (ČSSD), pokud před stře-
dečním dohodovacím řízením 
koaličních špiček policejní reor-
ganizaci podepíše. „Nechceme 
odcházet z koalice, ale když to 
udělá, bude to porušení koaliční 
dohody. Chceme, aby koaliční 
partneři uznali naše argumenty, 

že reorganizace není připravená, 
že je to šaškárna a že pan poli-
cejní prezident by měl rezigno-
vat,“ řekl na tiskové konferenci. 
Včerejší televizní diskuze se 
však odmítl zúčastnit.

Chovanec popřel, že by změny 
byly uspěchané. Za policejním 
prezidentem stojí a reorganiza-

ci hodlá podepsat po úterním 
jednání Bezpečnostní rady státu, 
které svolal premiér Bohuslav 
Sobotka (ČSSD). 

„Od Andreje Babiše bylo velmi 
zbabělé, že neměl odvahu přijít 
diskutovat. Posílá jen vzkazy 
přes média. Reorganizace se 
připravuje pět až sedm let,“ řekl 
Chovanec. „Rozhrabává policii, 

a přitom je ve střetu zájmů, pro-
tože on sám nebo jeho firmy čelí 
vyšetřování,“ dodal v narážce na 
kauzy Čapí hnízdo nebo Agrotec.

Předseda KDU-ČSL Pavel Bě-
lobrádek vyčkává, jak se situace 
vyvine, a vyzývá k věcnému 
dialogu. „Jsou zákonem dané 
kompetence. Za reorganizaci 
odpovídá policejní prezident, 
nemůžeme mu něco přikazovat. 
Nemám žádný důkaz o tom, že 
by udělal chybu, kvůli níž by měl 
být odvolán,“ uvedl.

Ještě minulý pátek šéf ANO 
tvrdil, že na bezpečnostní radu 
nepřijde. Teď chce, aby dorazili 
i ministr spravedlnosti Robert 
Pelikán (ANO), nejvyšší státní 
zástupce Pavel Zeman a Robert 
Šlachta, který rezignoval na post 
ředitele ÚOOZ. Chovanec nazna-
čil, že Šlachta nahrává Babišovi. 
„Považuji ho za dobrého policis-
tu, ale stává se součástí podivné 
politické hry,“ poznamenal.

Dnes se mají aktéři sporu 
sejít s prezidentem Milošem 
Zemanem, který se v posledních 
dnech k záležitosti nevyjadřuje. 
Babiš se s hlavou státu sejde sám 
v podvečerních hodinách.
 názory str. 13
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Hollywood: Díky, Číno
Do kin u nás i ve světě vstoupila adaptace 
herního titulu Warcraft. A podle očekávání se 
jí daří docela dobře. Jenže superhitem je pouze 
v Číně. Za první čtyři dny na druhém největším 
trhu světa vydělal skoro 150 milionů dolarů, tak 
rychle žádný film v čínských kinech nebodoval. 
V USA to ale na velký šlágr nevypadá. Odhado-
vané tržby za první víkend se nepřehoupnou ani 
přes třicet milionů dolarů, což je pro film stojící 
160 milionů problém. A co více, Warcraft v USA 
podle předpokladů studií porazil i nízkoroz-
počtový horor, což by se ještě před pár měsíci 
nemohlo stát.

 
Co je příčinou? Dvě velmi zajímavé tendence, 
které v Česku nejsou příliš známé ani pochopi-
telné. První je síla recenzí v americkém tisku. 
Warcraft má příšernou průměrnou známku, 
která se diametrálně liší například od českých 
fanouškovských hodnocení. A recenze mají 
v Americe stále ještě moc film zničit, o čemž se 
přesvědčila řada tvůrců i studií.
 
Naštěstí má ale Hollywood Čínu, odbytiště 
srovnatelné s vlastním trhem a mocí udělat 
z propadáku alespoň opticky hit. Loni se to stalo 
například příšernému novému Terminátorovi, 
který v USA propadl. O dva roky dříve to bylo 
v případě sci-fi Pacific Rim a letos, zdá se, vykoná 
tutéž službu pro Warcraft. Umíte si představit, že 
by českou komedii, kterou pohřbí kritici, komer-
čně spasila jiná země? To by byla pořádná sci-fi.

Zápisník  
Stanislava Šulce

Protagonisté dne

Martin Gillar

generální ředitel dpp

Martin Blaškovič

šéf zetoru

leoš novotný

majitel leo expressu

Dosavadní předseda představenstva 
Dopravního podniku hlavního města 
Prahy se stal šéfem této největší 
městské firmy.

str. 3

Brněnský výrobce prodal loni  
3773 traktorů, meziročně o desetinu 
méně. Zisk mu však klesl téměř 
o polovinu na 119 milionů korun.

str. 4

Dopravce odškodnil sám sebe za 
požár železničního uzlu v Bohumíně 
tím, že nezaplatil za použití kolejí. 
Zjedná ale nápravu a platbu uvolní.

str. 5

Chovanec naznačil, 
že Šlachta nahrává 
Babišovi. „Považuji ho 
za dobrého policistu, 
ale stává se součástí 
podivné politické hry,“ 
řekl ministr vnitra.

Babiš žádá odchod 
Chovance i tuhého

Boj o koMpetenCe. Ani státní zástupci nemají právo zasahovat do změn v policii. Podle zákona za ně plně 
odpovídají policejní prezident Tomáš Tuhý (na snímku) a ministr vnitra. „Důrazně se ohrazujeme proti pokusům 
o kriminalizaci reorganizace,“ reagoval Tuhý na rozhodnutí vrchního žalobce Ivo Ištvana, který chce tento týden 
vedení policie vyslýchat.
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Ministr průmyslu Jan Mlá-
dek (ČSSD) připustil, že 
o část až miliardové půjčky, 
kterou by stát mohl OKD 
poskytnout, by také mohl 
přijít. Pohledávka státu by ale 
podle něj byla při vyplácení 
prioritní. Uvedl to v televizi 
Prima. Pravi-
cová opozice 
s finanční 
pomocí státu 
nesouhlasí, 
podle místo-
předsedkyně 
ODS Alexan-
dry Udženiji 
by stát neměl 
nesystémově 
zachraňovat 
jednu vybra-
nou firmu. 

Mládek uvedl, že peníze 
státu jsou potřeba na platy 
horníků, na jejich plynulý 
přechod do jiných zaměstná-
ní a na to, aby insolvence, ve 
které se OKD nachází, nebyla 
chaotická. Proto by měl stát 
peníze půjčit i s rizikem, že 
se část nevrátí. „Ambicí je sa-

mozřejmě vrátit sto procent, 
ale nejsem připraven to zaru-
čit,“ uvedl ministr Mládek. 

Občanští demokraté 
s půjčkou nesouhlasí. „OKD je 
soukromá firma, nevím, proč 
by ji stát měl zachraňovat. 
Řeší se to pro jeden soukro-

mý podnik, ale 
na OKD je na-
balena spousta 
jiných firem, 
ty také budou 
muset skončit,“ 
uvedla Udženi-
ja. Podle ní by 
část horníků 
měla odejít do 
předčasného 
důchodu a část 
projít rekvali-
fikací. Stát by 

také měl podpořit firmy v re-
gionu, jež by bývalé horníky 
zaměstnaly. Není jasné, kolik 
by stát mohl OKD půjčit, ani 
jakým způsobem. Jasno má 
být do konce června. Mládek 
navrhuje půjčit až miliardu 
korun od státního podniku 
Prisko.  /čtk/   více e15.cz

n Za klíčovou investici 
považuje nastupují-
cí generální ředitel 
Dopravního podniku 
Praha výstavbu trasy 
metra D.

Zabránit zvyšování provoz-
ních výdajů, vytvořit strate-
gii směřování podniku a kon-
cipovat obměnu vozového 
parku. To vše patří k priori-
tám nového šéfa dopravního 
podniku Martina Gillara. 
Nechce přitom propouš-
tět a případné změny cen 
jízdného zatím neřeší. Mezi 
klíčovými investicemi DPP 
musí být stavba metra D, 
uvedl Gillar, kterého dozorčí 
rada zvolila šéfem podniku. 
„Nechci dovolit růst pro-

vozních nákladů. Takzvaný 
přiměřený zisk společnosti 
musí být využit na vyrov-
nání podinvestovanosti, 
nesmí být rozpuštěn 
v provozních 
nákladech,“ zdů-
raznil. Praha 
dotuje největ-
ší městskou 
firmu zhruba 
jedenácti 
miliardami 
korun ročně.

„Kvůli stavbě 
metra D se 
musím sejít mimo 
jiné s náměstky pro 
dopravu a územní rozvoj. 
Výstavbu nové trasy beru 
jako áčkovou prioritu,“ 
uvedl. Pro obměnu vozového 
parku chce vytvořit novou 
koncepci.

Celkovou změnu struktury 
společnosti neplánuje. „DPP 
už má moderní strukturu. 
Udělám si osobní analýzu, 

a poté mohu přistou-
pit ke konkrétním 

krokům, dosud 
jsem z pozice 

předsedy před-
stavenstva 
neměl přístup 
ke všem infor-
macím,“ řekl. 

DPP podle 
něj potřebuje 

strategii rozvoje. 
Ta poslední vznikla 

zhruba před osmi 
lety. Nechce ale platit nové 
analýzy a začínat od začát-
ku. „Zrevidujeme strategii 
a vytvoříme nový jednotný 
dokument,“ zdůraznil Gillar. 
/čtk/ více e15.cz
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OKD je soukromá 
firma, nevím, 
proč by ji stát 
měl zachraňovat, 
ptá se řečnicky 
místopředsedkyně 
ODS Udženija. 

Hlavní město  
dotuje hospodaření  

své největší firmy 

11
miliardami korun  

ročně.

www.citibank.cz

Někteří vás považují za optimisty. 
Jste zakladatelé a podnikatelé. 
Lídři a inovátoři.
Schopni čelit výzvám naší doby.
Pro nás jste inspirací. 
Ať už chcete být úspěšní 
v České republice,
nebo propojujete své fi rmy 
se světem 
a expandujete na zahraniční trhy,
je naším posláním být zde pro vás.
Věřit ve vaše ambice 
a pomáhat vám je uskutečnit.
Již 25 let. 
A mnoho dalších let je před námi.

YEARS
IN CZECH REPUBLIC

JIŽ 25 LET JSME 
VAŠÍM PARTNEREM 
V CESKÉ REPUBLICE

©
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nový šéf dpp chce omezit 
výdaje, ale ne propouštět

Armádu nejvíce stojí 
mise v Afghánistánu 
Zahraniční mise české ar- 
mády přišly loni na 1,12 mi- 
liardy korun. Výdaje tak 
byly zhruba o 300 milionů 
korun nižší než v před-
chozím roce. Vyplývá to 
z vládní informace pro 
sněmovnu. Nejdráž vychází 
působení vojáků v Afghá-
nistánu. Tamní mise stála 
v loňském roce 805 milionů 
korun proti 816 milionům 
v roce 2014.  více e15.cz

Inspektoři se zaměří  
na výchovná zařízení
Česká školní inspekce 
se zástupci ministerstva 
a externími odborníky 
do konce ledna prověří 
všechna školská zařízení 
výchovného charakteru. 
Kontroly začnou už tento 
týden. Důvodem není jen 
kauza ústavu v Chrastavě, 
který zrušila ministryně 

školství Kateřina Valachová 
(ČSSD).

Zeman má za neonacisty 
DSSS a Kotlebovu stranu 
Prezident Miloš Zeman 
na pietním aktu připomí-
najícím vyhlazení Lidic 
varoval před neonacismem, 
který začíná nenápadně 
ohrožovat společnost. Za 
neonacisty označil členy 
české Dělnické strany soci-
ální spravedlnosti a krajně 
pravicové strany Mariana 
Kotleby na Slovensku. 

Nečasová jde k soudu 
v kauze zpravodajců 
Choť expremiéra Petra Ne-
čase (ODS) a někdejší šéfku 
jeho kabinetu Janu Neča-
sovou (dříve Nagyovou) 
čeká ode dneška soudní 
jednání. Justice se vrací ke 
kauze zneužití Vojenského 
zpravodajství ke sledování 
Nečasovy exmanželky. /čtk/

Krátce

Mládek: půjčka  
pro okd by se státu 
nemusela vrátit 
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n I přes nepříznivý vý-
voj značka zvýšila podíl 
na většině trhů, tvrdí 
šéf představenstva.

Dušan Kütner

Největší tuzemský výrobce 
traktorů se sedmdesátile-
tou tradicí Zetor se do-
stal do potíží již na konci 
minulého desetiletí kvůli 
globální ekonomické krizi, 
která jej dovedla ke ztrátě 
a propouštění. Ačkoli se s ní 
vypořádal, loňský rok se nesl 
ve znamení další recese na 
trhu zemědělských strojů. 
Brněnská firma patřící pod 
slovenský HTC holding tak 
loni prodala 3773 traktorů, 
o desetinu méně než o rok 
dříve. Celkové tržby ale 
klesly pouze o procento na 
3,69 miliardy, zisk se však 
snížil o téměř polovinu na 
119 milionů.

Výsledky za loňský rok 
jsou tak nižší, než firma 
plánovala. Původně chtěla 
prodat 4061 traktorů, tržby 
měly dosáhnout asi 3,98 mi- 
liardy korun. „Rok 2015 se 
v segmentu traktorových 
výrobců nesl ve znamení 
recese. Evropské trhy zazna-
menaly pokles z hlediska 
celkových prodejů traktorů,“ 
uvedl ve výroční zprávě 
předseda představenstva 

zetoru klesly prodeje, 
trh je opět v recesi

Zetor měl do loňského roku 
na trhu tři základní modely 
traktorů. Loni po letech vývoje 
uvedl čtvrtý s názvem Crystal, 
který je se svým šestivál-
covým motorem nejsilnější 
v portfoliu firmy. Ta by do 
budoucna chtěla rozšířit počet 
modelů na šest. Spolupracuje 
na tom s věhlasnou italskou 
návrhářskou firmou Pininfarina. 
První ukázku designové studie 
společné vize traktoru Zetor 
(na snímku) ukázal loni na listo-
padovém veletrhu Agritechnica 
v německém Hannoveru. 

nabídka traktorů 
se rozšiřuje

Martin Blaškovič. „Situace 
byla natolik vážná, že ev-
ropské hodnoty z roku 2015 
byly nižší o sedm procent 
než hodnoty z roku 2009, 
kdy propukala hospodářská 

krize,“ dodal šéf firmy, která 
je závislá na exportu – na něj 
šlo v loňském roce přes 80 
procent produkce firmy.

Hlavní důvody poklesu 
hospodářského výsledku 

byly podle vedení firmy dva. 
Kromě poklesu prodejů 
traktorů se musely firmy – 
nejen Zetor – vypořádávat 
se zvýšením materiálové 
náročnosti výroby z důvodu 

požadavků na vyšší emisní 
stupeň pro motory traktorů.
„I přes nepříznivý vývoj na 
jednotlivých trzích Zetor 
úspěšně čelil vzniklé situaci. 
V loňském roce Zetor navýšil 
podíl na většině trhů,“ míní 
Blaškovič.

Dařilo se tak v Polsku, Čes-
ku, na Slovensku, v Němec-
ku, Velké Británii, Francii, 
Irsku, Litvě i v dalších 
státech. „V ČR a na Sloven-
sku se Zetor stal nejprodá-
vanější značkou traktorů ve 
své kategorii 50 až 170 koní 
a obhájil na domácích trzích 
prvenství z roku 2014,“ 
dodal.

I přes nepříznivé podmín-
ky společnost neomezila 
prostředky vynakládané na 
budoucnost, zvláště pak do 
oblasti vývoje a výzkumu 
nebo prodeje a marketingu. 
„Loni dosáhly náklady na 
výzkum a vývoj a podporu 
prodeje 294 milionů korun, 
což je více než čtyřnásobek 
hodnoty z období před pěti 
lety,“ uvedl Blaškovič.
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Výsledky a prodané traktory Zetor Tractors v letech 2010–2016

2010 2011 2012 2013 2014 2015 2016*

tržby v mld. Kč 2,97 3,05 4,08 3,94 3,74 3,69 4,12

čistý zisk v mil. Kč 80,6 124 278,7 284,4 225,4 119,3 173**

prodaných traktorů 3692 3910 4926 4667 4178 3773 4005

* plán ** před zdaněním pramen výroční zprávy Zetor Tractors

Štuller bude koordinovat 
stavby jaderných bloků
Vládním zmocněncem pro 
jadernou energetiku by se 
měl od poloviny června stát 
Ján Štuller. Návrh ministra 
průmyslu a obchodu Jana 

Mládka pozítří projedná 
vláda. Štuller v devadesá-
tých letech působil jako 
předseda Státního úřadu 
pro jadernou bezpečnost.

Podíl dřevěných domů 
na novostavbách roste 
V Česku loni stavaři do-
končili stavbu 1791 dřevě-
ných domů. Jejich podíl na 
celkovém počtu novostaveb 
dosáhl 13,3 procenta. Ještě 
v roce 1999 tvořily dřevo-
stavby 1,1 procenta všech 
rodinných domů. Vyplývá 
to z údajů Českého statis-
tického úřadu. /čtk/

Krátce

n Mezi nahlášenými 
škodami převládají 
zatopené sklepy a pří-
zemní podlaží.

Bouřky doprovázené krupo-
bitím a lokálními záplavami 
způsobily v posledních týd-
nech klientům tuzemských 
pojišťoven škody blížící se 
miliardě korun. Jde hlavně 
o zatopené sklepy a přízemí 
domů a poškozené střechy 
domů a karoserií aut. Téměř 
polovinu škod pojišťovny 
vyřešily, klienti dostali zatím 
desítky milionů korun. 

Česká pojišťovna má 
nahlášeno téměř šest tisíc 
škod za celkem 285 milionů 
korun. „Naši experti odha-
dují, že celkový objem škod 
z bouřkového počasí, které 
koncem května a začátkem 
června zasáhlo republiku, 
překročí 300 milionů korun,“ 
řekla mluvčí pojišťovny.

Kooperativě klienti 
nahlásili čtyři tisíce škod za 
celkem 190 milionů. Nejvíce 
škod klienti nahlásili z Pra-
hy, Středočeského, Jihočes-
kého a Královéhradeckého 
kraje. Většinou jde o menší 
škody jako vytopené sklepy, 

poničené střechy nebo pří-
střešky a poškozená vozidla. 

Allianz od května nahlásili 
klienti přes 2200 bouřkových 
škod, z toho se asi 60 pro- 
cent týká privátního ma-
jetkového pojištění. Odhad 
škod je 171 milionů korun. 
Krupobití a přívalové deště 
a lokální povodně způsobily 
klientům Generali tisícovku 
škod za 52 milionů. Celkové 
náklady by se podle odhadů 
likvidátorů mohly vyšpl-
hat na 55 milionů. I tady 
mezi nahlášenými škodami 
převládají zatopené sklepy 
a přízemní podlaží. /čtk/

bouřky škodily za miliardu
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n Firma si tak chtěla 
kompenzovat škody 
po požáru, správa 
železnic však takový 
postup odmítá.

Jan Šindelář

Dopravní společnost Leo 
Express se dostala do sporu 
se Správou železniční 
dopravní cesty. Dopravce 
zadržel platbu za použití 
kolejí s tím, že si peníze 
nechá jako náhradu za 
škody, které mu v provozu 
způsobil únorový požár 
železničního uzlu v Bohu-
míně.

Správa železnic ale 
takový postup nepřipouští. 
„Bylo jim vysvětleno, jak 
musejí jednotlivé kroky 
následovat a jaký bude 
další společný postup v této 
věci,“ uvedl mluvčí SŽDC 

Jakub Ptačinský. Podle něj 
tak Leo Express své závaz-
ky v následujících dnech 
zaplatí.

O náhradě samotné 
škody přitom prý zatím 
nelze hovořit, neboť mimo 
jiné není jasné, co bylo 
příčinou požáru. „Pro 
nás je Bohumín klíčovým 
dopravním uzlem a problé-
my související s požárem 
nám způsobily daleko větší 
škody než například státem 
vlastněné konkurenci, kte-
rá jezdí v závazku,“ řekla 
mluvčí Leo Expressu Petra 
Valentová.

Výši škody a zadržené 
částky žádná ze stran 
nezveřejnila. Jde však 
o precedens. Leo Express 
chce dosáhnout toho, aby 
v poplatcích za dopravní 
cestu byly do budoucna 
zohledňovány i výluky 
a další komplikace s drážní 

Leo express zadržel platby za koleje

n Vůbec poprvé bude 
úřad rozhodovat 
o vstupu soukromé 
společnosti na trať. 
Stížnost podaly ČD.

Drážní úřad bude posuzovat 
plány společnosti RegioJet, 
která chce od prosince začít 
provozovat pár rychlíků 

mezi Prahou, Brnem a Bra-
tislavou. „Zkoumáno bude 
především to, zda vstupem 
dalšího dopravce na tuto 
trasu nedojde k ohrožení 
stávajících služeb v rámci 
vnitrostátní dopravy,“ uvedl 
mluvčí DÚ Martin Novák. 
Úřad řeší podobný spor 
vůbec poprvé, dosud platilo 
nepsané pravidlo, že doprav-

ce může bez dotací vyjet 
kamkoliv si zažádá. Podob-
nému sporu na trati Praha 
– Ostrava stát předešel tím, 
že ji přestal dotovat.

Podnět k prošetření 
takzvané hospodářské 
vyváženosti rychlíkových 
spojů na trati podaly České 
dráhy. Pokud jim dá úřad 
za pravdu, výsledkem může 

být rozhodnutí, že stát 
RegioJetu kapacitu na trati 
nepřidělí. „Jsme přesvědče-
ni, že zařazení těchto spojů 
je nesystémové a dle našeho 
názoru poškodí ekonomi-
ku dotčených dotovaných 
linek,“ uvedl mluvčí drah 
Petr Šťáhlavský.

RegioJet chce převzít 
od drah dva páry rychlíků 

z Prahy do Brna, z nichž 
jeden by prodloužil právě 
do Bratislavy a druhý na 
Hodonínsko. Vlaky chce 
jezdit bez dotací. „Pokud je 
některý dopravce připraven 
provozovat ve stejném roz-
sahu tyto spoje bez dotací, 
není možné je objednávat 
jako dotované,“ uvedl mluv-
čí firmy Aleš Ondrůj. /sin/ 

Drážní úřad prozkoumá plány RegioJetu

infrastrukturou. „Postup 
v podobných případech 
začíná řešit také Evropská 

komise tak, aby dopravci 
mohli požadovat náhradu 
škody na správci infra-

struktury. A o to se také 
snažímě opírat,“ doplnila 
Valentová. 

souDce a poškozený v JeDnom. Společnost Leo Express rozhodla, že si požár železničního 
uzlu v Bohumíně odškodní sama nezaplacením za použití kolejí. 
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bývaLý gigant. Ve své době jeden z největších obchodních 
domů v Evropě nabízí zhruba 30 tisíc metrů čtverečních obchod-
ních ploch a 300 parkovacích míst k tomu.
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n Jedna z nejzajíma-
vějších českosloven-
ských budov sedmde-
sátých let minulého 
století v centru Prahy 
opět mění majitele Po-
tvrdily se tak dřívější 
informace deníku E15.

Pražský obchodní dům Kotva 
koupila od irské skupiny 
Markland společnost Pražská 
správa nemovitostí (PSN) 
miliardáře Václava Skaly. Cena 
nebyla zveřejněna, deník E15 

v této souvislosti psal o sumě 
větší než 80 milionů eur.

Smlouva o prodeji byla 
podepsána ve čtvrtek 
v Praze. Obchod byl uzavřen 
na základě tendru. Do něj 
se Kotva dostala s dalšími 
nemovitostmi nakoupenými 
irskými developery, kteří za 
hospodářské krize nebyli 
schopni splácet své půjčky 
a o jejich aktiva se přihlásily 
banky. Od státem organizo-
vané záchrany irských bank 
jsou tyto reality pod dozo-
rem konsolidační agentury 
NAMA.

„Plánujeme budovu 
spravovat a dále rozvíjet 
v horizontu mnoha let,“ 
uvedl za PSN Jiří Švorc, 
který je ve firmě za tuto 
akvizici zodpovědný. Kotva 
podle něj doplňuje realit-
ní portfolio PSN „o další 
zajímavou budovu se silnou 
historií a na velmi lukrativní 
adrese“. PSN vlastní v me-
tropoli například Tančící 
dům a rekonstruuje secesní 
hotel Evropa na Václavském 
náměstí. Firma působí také 
třeba v Pardubicích, Kladně 
a v Hradci Králové. /čtk/

kotvu koupila skalova psn
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n „Černý pátek“ na 
pražské burze poslal 
dolů především fi-
nanční společnosti.

Arsen Lazarevič, čtk

Cenné papíry na pražské 
burze výrazně oslabily, 
v minulém týdnu se hlavní 
pražský akciový index PX 
propadl o 4,5 procenta, jen 
v pátek činil propad 3,2 
procenta. Index tak uzavřel 
na své nejnižší hodnotě 
od dubna 2009. Analytici 
propad finančních společ-
ností přičítají plánovanému 

referendu ve Velké Británii 
ohledně setrvání či vy-
stoupení z Evropské unie. 
Podle posledního průzkumu 
společnosti ORB, který vyho-
tovila pro list The Indepen-
dent, to navíc vypadá, že 
země směřuje k vystoupení 
z EU: pro odchod se vyslovilo 
55 procent respondentů. 
Hrozba brexitu se především 
projevila na velkých finač-
ních společnostech. Akcie 
skupiny Erste Group v pátek 
spadly o 5,7 procenta, celotý-
denní propad činil dokonce 
sedm procent. Pokles částeč-
ně způsobil prodejní příkaz 
čtvrtého největšího akcioná-

ře (pojišťovny Uniqa), která 
prodala svůj 4,1procentní po-
díl v Erste Group instituci-
onálním investorům 
za 607,7 koruny 
na akcii. Klesaly 
i akcie pojiš-
tovny  Vienna 
Insurance 
Group, v pátek 
o 4,1 procenta, 
spadla i Ko-
merční banka. 
Došlo i k pádu 
společnosti ČEZ, 
které v pátek ztratily 
3,1 procenta. Propad byl 
však zaviněn tím, že se titul 
už neobchoduje s nárokem 

na solidní 40korunovou 
dividendu. Při týdenním 

srovnání přidaly výrazněji 
jen akcie Unipetrolu, 

které vzrostly 
o tři procenta. 

Pátek byl totiž 
posledním 
dnem, kdy se 
obchodovaly 
s nárokem 
na dividendu.  

Další vývoj na 
pražské burze 

bude pro investo-
ry nejistý. Zraky se 

budou upínat na středeční 
zasedání americké centrální 
banky Fed. Šéfka Janet Yelle-

nová sice nejspíše hlavní úro-
kovou sazbu nezvýší, mohla 
by ale svým povbuzujícím 
komentářem trhy uklidnit, že 
Fed vnímá ekonomický vývoj  
i v současné situaci kladně. 
„Pokud tomu tak nebude, 
a guvernérka Yellenová přidá 
negativní komentář k vývoji 
ekonomiky, tak bychom 
očekávali pokračování pro-
dejní nálady na rizikových 
aktivech. Evropský finanční 
sektor může být nadále pod 
prodejním tlakem vzhledem 
k blížícímu se britskému refe-
rendu o setrvání země v EU,“ 
uvedl analytik J&T Banky 
Milan Vaníček. 

Pražskou burzu 
straší hrozba brexitu

Index PX 
pražské burzy 

se v minulém týdnu 
propadl o

4,5
procenta. Index se ocitl  

na nejnižší hodnotě 
od dubna 2009. 

Unipetrol koupil od polské Anwil zpět Spolanu 

Unipetrol koupila od polské firmy Anwil po deseti letech 
zpět neratovickou chemičku Spolana. Tuzemský zpraco-
vatel ropy to dnes uvedl na své webové stránce. Anwil je 
stejně jako Unipetrol součástí polské skupiny PKN Orlen. 
Unipetrol získal 100 procent Spolany za jeden milion eur.  

Lufthansa zruší až 800 míst v nákladní dopravě

Lufthansa zruší 700 až 800 pracovních míst v divizi pro 
nákladní dopravu, která po celém světě zaměstnává 4600 
lidí. Cílem je udržení konkurenceschopnosti. Opatření by 
mělo snížit roční náklady o 80 milionů eur.

Světovým podnikatelem je Australan Manny Stuh

Titul EY Světový podnikatel roku získal Australan Manny 
Stul, majitel firmy na výrobu hraček Moose Enterprise. 
Českou republiku zastupoval majitel výrobce vinylů GZ 
Media Zdeněk Pelc. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,691

Čína 1 3,645

Dánsko 1 3,635

EMU 1 27,025

Chorvatsko 1 3,584

Japonsko 100 22,372

Kanada 1 18,745

Maďarsko 100 8,682

Norsko 1 2,914

Polsko 1 6,200

Rusko 100 36,945

Švédsko 1 2,899

Švýcarsko 1 24,820

Turecko 1 8,191

USA 1 23,905

Velká Británie 1 34,433

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 10. 6. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 56,55 -1,65

ČEZ 420,70 -3,11

Erste Bank 577,40 -5,72

Fortuna 89,45 -1,38

Kofola 434,10 -1,56

KB 903,00 -3,25

Moneta 72,35 -1,50

O2 CR 232,50 -0,13

Pegas 795,10 -2,92

Philip Mor. ČR 12 255,00 -1,48

PLG 206,20 0,00

TMR 640,00 0,00

Unipetrol 179,90 -0,33

VIG 492,10 -4,11

Celkový objem (v tisících korun) 817 250,91

Akcie na pražské burze 10. 6. 2016 

Brexit vytváří 
investiční 
příležitosti

Minulý měsíc byl ve znamení příprav 
Fedu na letní zvyšování sazeb na 
pozadí solidních makrodat, avšak 
zveřejnění slabých květnových sta-
tistik z amerického trhu práce tuto 
variantu hned zkraje června de facto 
smetlo ze stolu. 

Tržní odhady, že Fed zvýší sazby 
již v polovině června, se skokově 
propadly téměř k nule a investoři 
rychle přesunuli hlavní pozornost 
na Británii, kde nás 23. června čeká 
referendum o setrvání Velké Británie 
v EU. Případný odchod Británie z EU 

se rychle stal oblíbeným tématem 
velkého množství více či méně 
odborných analýz, které obvykle 
straší dalekosáhlými dopady nejen 
na britskou, ale i evropskou, či 
dokonce světovou ekonomiku. Tato 
situace nápadně připomíná chování 
investorů při hrozbě vystoupení 
Řecka z eurozóny, kde si trhy sáhly 
na několikaletá minima v obavách 
z nedozírných následků. 

V médiích jsme často vídali mno-
žící se katastrofické scénáře jako 
rozklad evropské ekonomiky, krach 

Itálie, Španělska či dokonce Francie 
nebo rozpad celé eurozóny. 

Mohu jen hádat, ale domnívám 
se, že žádný z těchto katastrofických 
scénářů by nenastal, ani kdyby 
před pár lety Řecko z eurozóny 
vystoupilo. Z pohledu akcií je 
stejně brexit již do evropských akcií 
možná až přehnaně započítaný, 
když evropský index Stoxx 600 od 
začátku roku ztrácí devět procent, 
zatímco americký index S&P 500 si 
připisuje tříprocentní zisk. To vše při 
zlepšujících se trendech v evropské 

ekonomice. Jedním z důvodů je po-
sílení eura vůči dolaru, ale evropské 
akcie výrazněji nenakoplo ani další 
agresivní uvolnění měnové politiky 
ECB v březnu. 

I z toho lze usuzovat, že obavy 
z brexitu jsou již v evropských akci-
ích započítány a investoři zde mohou 
v brzké době očekávat dohánění 
amerických protějšků a strmý obrat 
směrem k letošním maximům.

Autor je seniorním makléřem 
ve společnosti Patria Finance

Z parketu

Pavol Mokoš
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n Záporné sazby 
v Evropě, ale i obavy 
o budoucnost globální 
ekonomiky, zlevňují 
americké vládě finan-
cování.

Jaroslav Bukovský

Investoři znovu objevují 
Ameriku. Historicky nejnižší 
a mnohdy záporné úroky ve 
zbytku světa totiž nutí světo-
vý kapitál hledat štěstí jinde, 
a to třeba v dluhopisech 
americké vlády. Zatímco 
desetiletá půjčka Berlínu 
momentálně investorům vy-
nese 0,02 procenta ročního 
úroku, americká vláda nabízí 
burziánům osmdesátináso-
bek.

Po dvou dluhopisových 
emisích vydaných v minu-
lém týdnu Bílým domem 
se tak doslova zaprášilo, 
největší zájem byl přitom 
podle dat amerického 
ministerstva financí právě 
ze zahraničí. „Při dalším 
poklesu výnosů v eurozóně 
hledají investoři cíle jinde 
ve světě, tedy i v Americe. 
Zároveň ale také utíkají do 
bezpečí tváří v tvář hroz-
bám, jako je brexit,“ soudí 

hlavní ekonom Deloitte 
David Marek. 

Středeční emisi dese-
tiletých bondů skoupili 
zahraniční hráči z bezmála 
hráčí z bezmála 74 procent, 

což je podle dat ministerstva 
historický rekord. Z druhé 
emise splatné v roce 2046 
pak v zahraničí 65 procent, 
z poslednich pěti obdobnych 
aukcí přitom putovalo ven 
jen kolem šedesáti procent 
papíru.

Díky zájmu ze zahraničí 
Bílému domu podstatně 

klesají náklady na financo-
vání, a to zejména v případě 
dlouhodobých půjček. Na 
deset let se tak investoři 
spokojili s ročním úrokem 
1,7 procenta, ještě o rok 
dříve musel Washington 
pro úspěch aukce nabídnout 
takřka o polovinu více. 

Dlouhodobější z emisí 
nabídla investorům roční 
úrok 2,4 procenta, ještě na 
počátku letošního roku pře-
vyšoval úrok z těchto papírů 
3 procenta.

„Zájem o americké dluho-
pisy podporuje i relativně sla-
bý dolar, jehož korelace s vý-
nosy amerických vládních 
dluhopisů je v poslední době 
velmi vysoká,“ uvádí analytik 
Cyrrusu Marek Hatlapatka. 
Obecnému zájmu o dluhopisy 
nahrál i nedávno zhoršený 
výhled Světové banky pro 
globální ekonomiku, stejně 
jako známky únavy samotné 
americké ekonomiky.

„Nízké investice ve Spo-
jených státech a slábnoucí 
kondice amerického trhu 
práce oddalují okamžik další-
ho utažení zámořské měnové 
politiky, logickou volbou 
jsou v takovém případě pro 
investory právě dluhopisy,“ 
dodává expert Moodys Ana-
lytics Tomáš Holinka. 

svět hladoví po 
amerických bondech

DaŘÍ se.  Zájem o americké 
dluhopisy je dobrou zprávou 
pro amerického ministra financí 
Jacka Lewa. 

Fo
to

 re
ut

er
s

na severu fouká. V Severním moři se nachází větrná elekt-
rárna švédské energetické společnosti Vattenfall.
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Švédsko chce v příštích 
letech postavit až deset 
nových jaderných reak-
torů.

Cílem země sice je, aby 
do roku 2040 vyráběla 
veškerou svoji elektřinu 
z obnovitelných zdrojů, 
mezitím však postaví nové 
jaderné elektrárny, které 
mají nahradit starší, které 
plánuje vyřadit z provozu. 

Uvedl to na svých inter-
netových stránkách Fi-
nancial Times s odvoláním 
na dohodu mezi vládou 
a opozičními stranami.

Ve Švédsku je v součas-
nosti v provozu devět 
jaderných reaktorů, které 
mají na celkové produkci 
elektřiny v zemi podíl 
zhruba 40 procent. Čtyři 
starší reaktory by se však 

měly do konce desetiletí 
zavřít.

Dohoda mezi vládou 
a opozicí neupřesňuje, 
jakou technologii by měly 
elektrárny využívat. 

Povolení může být podle 
dohody uděleno pro nahra-
zení stávajících reaktorů ve 
stejných místech. Maxi-
málně může být postaveno 
deset reaktorů. 

V rámci dohody také 
země od příštího roku zruší 
daň z jaderné energie, kvůli 
které hrozily elektrárenské 
firmy uzavřením součas-
ných reaktorů. Politici 
zdůraznili, že stanovený 
cíl mít 100 procent energie 
z obnovitelných zdrojů do 
roku 2040 neznamená, že 
by jaderné elektrárny měly 
být poté uzavřeny. /čtk/

Švédsko chce stavět 
nové jaderné bloky
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n Hlavní boj se 
v současnosti vede 
na levici, kde podle 
průzkumů radikálové 
předběhli socialisty.

Karolína Flaszová

Politické strany ve Španěl-
sku zahájily kampaň před 
volbami, které se uskuteční 
26. června. Po prosincovém 
klání se nepodařilo sestavit 
vládu a průzkumy naznačují, 
že ani tentokrát nevzejde 
z boje jasný vítěz. Hlavní 
partaje přesto tvrdí, že třetí 
hlasování nebude třeba. Pro-

zatím se však drží stanovi-
sek, která zmařila vytvoření 
koalice v uplynulém půlroce.

Favoritem zůstává Lidová 
strana (PP) prozatímního 
premiéra Mariana Rajoye. 
Uskupení by mohlo získat 
kolem 29 procent hlasů, 
což odpovídá poslednímu 
volebnímu zisku. Na druhé 
místo se však vyhoupla nová 
aliance strany Podemos, kte-
rá spojila síly mimo jiné s ko-
munistickou Sjednocenou 
levicí. Unidos Podemos má 
v šetřeních kolem 25 procent 
hlasů. Socialisté (PSOE) by 
mohli skončit třetí s 21 pro- 
centy, čtvrtí středoví Ciuda-
danos (Občané) s patnácti.

Dosud nejsilnější levico-
vá strana je tak ve složité 
pozici. „Čtyři procenta jsou 
hodně. V rámci kampaně 
může dojít ke změnám, ale 
bude pro ně těžké znovu 
předehnat Podemos,“ řekla 
k zápasu serveru The Local 
socioložka z průzkumné 

agentury My Word Belén 
Barreirová. „Jestliže budou 
socialisté třetí, mohou skon-
čit u volby, zda odevzdat moc 
novému rivalovi (Unidos 
Podemos) nebo starému 
nepříteli (PP). Je to pro ně 
ta nejhorší možná situace,“ 
uvedl podle The Financial Ti-
mes politolog Jorge Galindo.

Na levici tak panuje 
poměrně ostrý boj. „Jsou an-
tikapitalistickou levicí, smě-
sicí více než dvaceti stran, 
která hájí vše od znárodnění 
bank po právo na sebeurčení 
uvnitř Španělska,“ pustil se 
do konkurentů jeden z lídrů 
kampaně socialistů Óscar 
López. Podemos láká voliče 

Španělé směřují k dalšímu 
povolebnímu patu
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Varovné je, že 
veřejný dluh země 
v prvním kvartálu 
překonal velikost 
její ekonomiky. 

na zvýšení daní a veřejných 
výdajů. Slibuje, že míra neza-
městnanosti, která dosahuje 
dvaceti procent, poklesne 
během příštího volebního 
období na jedenáct.

Lidovci zůstávají střízlivěj-
ší, hovoří o ¨14 procentech. 
Jejich hlavní zbraní jsou 
poměrně příznivé zprávy 
z hospodářské sféry. Navzdo-
ry politické krizi vzrostl HDP 
Španělska v prvním čtvrtletí 
o 0,8 procenta proti předcho-
zímu obdobím. Minulý měsíc 
navíc poklesl počet nezaměst-
naných oproti dubnu o 120 
tisíc, tedy o tři procenta.

Květen bývá díky nárůstu 
sezonních míst před létem 
vždy optimistický, v letošním 
roce je však číslo obzvlášť 
příznivé. Varovné na druhou 
stranu je, že v prvním kvartá-
lu veřejný dluh země překo-
nal velikost její ekonomiky. 
Konzervativcům by v mobili-
zaci voličů mohlo také pomo-
ci varování před posilováním 
radikální levice. 

ÚTOčníK ozbrojený dvěma střelnými zbraněmi zabil včera v nočním klubu v Orlandu na Floridě 
nejméně pět desítek lidí. Zhruba stejně návštěvníků klubu bylo v jednom z nejtragičtějších 
případů masové střelby v USA zraněno. Střelec, který několik hodin držel skupinu rukojmích, byl 
podle policie zlikvidován. Jak policisté později zjistili, šlo o devětadvacetiletého Omara Mateena, 
amerického občana afghánského původu, který žil na Floridě asi 200 kilometrů jihovýchodně od 
Orlanda. Nebyl na seznamu možných teroristů, policie ho ale v současné době vyšetřovala kvůli 
blíže neupřesněnému zločinu. FBI případ vyšetřuje jako teroristický čin. Prověřuje se i podezření, 
zda měl muž vazby na islamistické extremisty. Muž rovněž v USA absolvoval výcvik ve střelbě 
a akci si podle policie připravil velmi dobře.  Sledujte E15.cz

trAgédIe v OrlANdU
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Francouzská společnost Air 
France zajistila včera, kdy 
druhým dnem stávkovali její 
piloti, 85 procent dálkových 
i domácích letů. Její vedení 
oznámilo, že ke stávce se 
připojilo 27 procent pilotů. 
Přesnost odletů odpovídala 
běžnému provozu. „Nevylu-
čujeme zrušení letů či zpož-
dění ohlášená na poslední 
chvíli,“ uvedla Air France.

Protest Air France včera 
ovlivnil také spojení s Pra-
hou. Ráno byl zrušen ranní 
spoj z Paříže, který měl na 
Letišti Václava Havla přistát 

po deváté, a následný odlet 
do Paříže v 9.55 hodin.

Stávka by měla skončit 
zítra večer, pokud se ji orga-
nizátoři nerozhodnou pro-
dloužit. Air France počítá, že 
dnes zajistí 80 procent letů.

K hlavním požadavkům 
pilotů patří přehodnocení 
spolupráce s nizozemskou 
KLM, protože ta dosavad-
ní podle pilotů Air France 
znevýhodňuje. Stávkujícím 
se nelíbí plán na změnu 
pravidel pro stanovení platů, 
například snížení příplatku 
za noční práci. /čtk/

air France bojuje se 
stávkou svých pilotů

Irácká armáda je 
60 kilometrů od Mosulu

Irácké jednotky včera za-
útočily na pozice radikálů 
z Islámského státu jižně od 
Mosulu. Podle armádních 
zdrojů jsou jednotky 60 kilo-
metrů od tohoto severoirác-
kého města, jehož osvobo-
zení se dlouho připravuje. 
Od května se bojuje o jižněji 
položenou Fallúdžu a armá-
dě se tam poprvé podařilo 
zajistit bezpečnou únikovou 

cestu pro civilisty. IS je pod 
tlakem i v Sýrii, zejména na 
severu ve městě Manbidž.

Merkelová v Pekingu 
přednášela o justici
Německá kancléřka Angela 
Merkelová včera v přednáš-
ce na Pekingské univerzitě 
mluvila o významu nezávislé 
justice a vyrovnaných pod-
mínek pro zahraniční firmy. 
Kancléřka bude na návštěvě 
Číny do zítřka. /čtk/

Krátce
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 Byla za reorganizací 
snaha odstranit Šlachtu? 
Politické turbulence jsou 
ukázkou toho, jak někteří 
zdůrazňují svoji prodemo-
kratičnost, ale ve skutečnosti 
v nich zůstaly nebo se nain-
dukovaly prvky totalitního 
myšlení. V demokratickém 
státě jsou orgány strukturo-
vané, každý za něco odpo-
vídá. Kdyby chtěl policejní 
prezident odvolat pana 
Šlachtu například proto, že 
se mu s ním špatně pracuje, 
je to čistě věc policejního 
prezidenta. Spekulace, že se 
útvary slučují, aby Šlachta 
odešel, mají znamenat, že je 
neodvolatelný? Nebo že má 
na rozdíl od jiných nějakou 

definitivu a musí se udělat 
reorganizace, aby se ho zba-
vili? Kdyby ho chtěl policejní 
prezident odvolat, mohl to 
udělat ze dne na den. A ni-
kdo by neměl právo o tom 
diskutovat a vměšovat se tak 
do vnitřních řídicích procesů 
policie. Zdůrazňuji nikdo. 
Policejní prezident také 
neříká nejvyššímu žalobci, 
jak má uspořádat soustavu 
státního zastupitelství.
 

 Souhlasíte s kritiky 
protimafiánského útvaru, 
že příliš často využívá od-
poslechů, má málo rozpra-
covaných kauz i žalovaných 
a pravomocně odsouzených 
a zasahuje do kompetencí 
jiných složek včetně proti-
korupční policie?
Odposlechy jsou dlouhodobě 
zneužívány, ale ne jen jed-
ním útvarem. Policie si zvyk-
la, že místo aby zjišťovala 
informace v terénu, napích-
ne telefony a čeká, co uloví. 

Co se týče přesahu kompe-
tencí, systém nefunguje, jak 
by měl. Kdyby si jednotlivé 
složky nelezly do zelí, jistě 
by fungoval lépe.
 

 Narážíte na fakt, že pro-
timafiánský útvar vyšetřu-
je policisty místo toho, aby 
stíhal mafiány?
Možná proto chce policejní 
prezident útvary reorgani-
zovat. Pokud má jistá část 
policie vyšetřovat jistý druh 
trestné činnosti, neměl by 
to dělat někdo jiný, pokud 
pro to nejsou mimořádné, 
urgentní důvody. V útvarech 
se rozmáhá jakási cochcár-
na, kdy si někteří uzurpují 
větší díl pravomocí, než jim 
náleží. Začalo to být viditel-
né a flagrantní ve chvíli, kdy 
jeden policejní útvar začal 
systémově vyšetřovat jiné 
policisty, ačkoli to má v kom-
petenci Generální inspekce 
bezpečnostních sborů. 
Pokud by se to stalo v době, 
kdy jsem byl ministr vnitra, 
vedení takového útvaru by 
čekala služební smrt, tedy 
vyhazov.
 

 Květnový zásah pro-
timafiánského útvaru, 
který obvinil příslušníka 
protikorupční policie a cel-
níka kvůli úniku citlivých 
informací, ale posvětila 
pražská vrchní žalobkyně 
Lenka Bradáčová.
Slyšel jsem neuvěřitelné vy-
světlení: GIBS je prý špatně 
materiálově zabezpečená, 
takže se paní Bradáčová 
musela obrátit na někoho 
jiného. V takovém případě 
se ale měl nejvyšší státní 
zástupce jako její nadřízený 
sejít s ministry spravedlnos-
ti a vnitra, aby to společ-
ně vyřešili. Vztahy, které 
v těchto orgánech panují, 
jsou pro mě nepochopitelné. 
Místo aby justice, vnitro, 
státní zastupitelství a poli-
cie tvořily tým a v tichosti si 
sporné věci vyříkali, posílají 
si vzkazy přes média. Pokud 
GIBS nemá sledovačku nebo 
odposlechy, nemůže fungo-
vat. Otázkou je, proč se to 
nevyřešilo.

Myšlení některých žalobců  
a politiků zavání totalitou
n Eskalaci napětí kolem organizačních změn v policii 
a jejich zpolitizování zavinili nejvyšší státní zástupce Pavel 
Zeman a ministr spravedlnosti Robert Pelikán (ANO), říká 
bývalý šéf ministerstva vnitra a známý advokát Tomáš 
Sokol. „Kdyby chtěl policejní prezident odvolat pana 
Šlachtu, mohl to udělat ze dne na den. A nikdo by neměl 
právo o tom diskutovat a vměšovat se tak do vnitřních 
řídicích procesů policie. Zdůrazňuji nikdo,“ dodává.

Pavel Otto

 Od července má z útvarů 
pro boj s organizovaným 
zločinem a s korupcí vznik-
nout Národní centrála proti 
organizovanému zločinu. 
Kvůli změnám odchází šéf 
protimafiánského útvaru 
Robert Šlachta, ve vládě to 
vře. Někteří obviňují poli-
cejního prezidenta Tomáše 
Tuhého, že reorganizaci 
dostatečně neprodiskuto-
val. Váš názor?
Různých reorganizací po-
licie byla v minulosti řada, 
můžeme se bavit o jejich 
úspěšnosti či neúspěšnosti. 
Za posledních pětadvacet let 
ale žádná z nich nevyvolala 
takové reakce, jaké předvedli 
nejvyšší státní zástupce, 
ministr spravedlnosti 
a další. Oni mohou za to, že 
se z čistě organizační změny 
stal politický problém. 
Reorganizace je svrchovaná 
věc policejního prezidenta, 
případně ministra vnitra, 
a ten za ni nese politickou 
odpovědnost.
 

 Co výhrady, že vznik-
ne velká, neakceschopná 
centrála?
Předpokládám, že policejní 
prezident to má vyargu-
mentované. Reorganizace 
se provádějí proto, aby se 
systém rozhýbal. Ty dosa-
vadní informace nesvědčí 
o tom, že by to nemělo 
fungovat. Podrobnosti ale 
neznám. Nevěnoval jsem 
tomu pozornost do doby, než 
se do toho vložili jiní. Jejich 
jednání ilustruje, jak se při 
správě věcí veřejných nemá 
postupovat.

 Reorganizace 
je svrchovaná 
věc policejního 
prezidenta, případně 
ministra vnitra, a ten 
za ni nese politickou 
odpovědnost.

| 10 | ROZHOVOR s advokátem tomášem sokolem



 Byly za razií vzhledem 
k její bombastičnosti poli-
tické motivy?
Může se to tak interpretovat, 
ale hráli bychom si se slovy. 
Mám třicetiletou zkušenost 
s policisty a vím, jak touží po 
velkých případech. Ohrom-
ně je baví zasazovat moc-
ným rány formou trestního 
řízení. Když mají na stole 
rozpracovaného ministra, 
zasvítí jim oči a týden nespí, 
aby na tom mohli dělat. Je 
to ale jejich vnitřní ustro-
jení a vůbec v tom nemusí 
být politika. Samozřejmě 
se můžete ptát, zda těchto 
vlastností policistů nebylo 
využito. To ale neumím 
posoudit.
 

 Žalobci volají po větší 
nezávislosti, už několik 
let prosazují nový zákon 
o státním zastupitelství. Je 
vůbec potřeba?
Když jsem si návrh přečetl 
poprvé, říkal jsem si: probo-
ha, co zlepší? V důvodové 
zprávě byly jen neurčité ná-
znaky, nic relevantního. Pak 
se začalo tvrdit, že pomůže 
v boji s korupcí. I kdybyste 
autory zákona přibil na vrata 
a řekl jim, že z nich stáhnete 
kůži, když vám neřeknou, 

 Připadá mi naivní 
myslet si, že setrvání 
ve funkci garantují 
nějaké paragrafy. 
To je stejné jako si 
přilepit figurky na 
šachovnici a věřit, že 
je soupeř nesebere. 
O funkci je potřeba 
bojovat, obhajovat ji.

www.e15.cz | 11 |
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Absolvoval v roce 1978 Právnickou fakultu UK, za 
minulého režimu zastupoval jako obhájce disidenty. 
V roce 1990 se stal městským prokurátorem v Praze, 
pak byl až do roku 1992 ministrem vnitra. V letech 1996 
až 1997 byl předsedou strany Svobodní demokraté – Liberální strany 
národně sociální, za niž neúspěšně kandidoval do Senátu. Advokátní 
kancelář založil krátce po odchodu z vnitra, dodnes je jejím partnerem. 
Je znám jako obhájce Radovana Krejčíře, Tomáše Pitra nebo Marka 
Dalíka. V roce 2010 zastupoval vládu před Nejvyšším správním soudem 
ve věci návrhu na rozpuštění Dělnické strany. V roce 2014 spoluzaložil 
Unii obhájců, jejímž je prezidentem.

Tomáš Sokol (64)

  Nebo je to tak, že 
někteří žalobci pracují jen 
s určitými policisty, proto-
že jiným nevěří?
Státní zástupci si mohou 
výjimečně převzít neboli 
atrahovat vyšetřování někte-
rých případů. Zjišťujeme ale, 
že v mediálně sledovaných 
kauzách se to stává běžnou 
praxí. Státní zástupci jsou 
veliteli policejních týmů, 
jsou součástí vyšetřovací 
mašinerie, což je z principu 
špatně. Už si na to zvykli 
natolik, že rozhodují o tom, 
co který tým bude vyšetřo-
vat. Policejní prezident by 
měl praštit pěstí do stolu 
a zarazit to. Současný stav 
stále méně odpovídá tomu, 
jak byly kompetence mezi 
některé útvary při jejich 
vzniku rozděleny. I to může 
být důvodem reorganizace.
 

 Jako první ji začal 
kritizovat právě nejvyšší 
žalobce Pavel Zeman, podle 
něhož povede k průtahům, 
rozmělnění odpovědnosti, 
či dokonce k nemožnosti 
vyšetřovat některé složité 
věci. Proč s ním nesouhla-
síte?
Mimořádně nešťastná byla 
forma a obsah, které zvolil. 
Nepochybně platí, že práce 
státního zastupitelství je 
závislá na práci policie. 
A pokud si nejvyšší státní 
zástupce myslí, že něco 
fatálně ohrozí vyšetřování, 
má to ventilovat. Očekával 
bych ale, že se sejde se svým 
rezortním ministrem, aby 
ho informoval, a ten se pak 
sejde s ministrem vnitra. To 
se nestalo. Navíc v dopise 
předsedovi vlády pan Zeman 
neuvedl žádný opravdu 
vážný důvod, z něhož by 
bylo zřejmé, proč se do 
reorganizace plete. Probou-
ral se do systému politické 
reprezentace a vytvořil 
chaotický stav. Pozoruhod-
né je, jak rychle se dopis 
určený premiérovi objevil 
v médiích. Pokud byl míněn 
jako otevřený, měly tam být 
konkrétní argumenty, abych 
i já jako daňový poplatník 
pochopil, o co jde a proč 
jsem vtahován do hry. Jsou 
tam ale jen obecné věci. 
Vytvořily se vášně a rozum 
šel stranou.
 

  Přesně před třemi roky 
se uskutečnila razie na 
Úřadu vlády, posléze skon-
čil Nečasův kabinet. Jako 
advokát zastupujete v jedné 
z větví případu bývalého 
šéfa Vojenského zpravo-

dajství Ondreje Páleníka. 
Jak s odstupem času zásah 
vnímáte?
Nevím, kdo vymyslel tu 
bombastičnost. Možná by 
to dopadlo jinak, kdyby 
podezřelým poslali obálky 
s obviněním a začali vyšetřo-
vat. Oni ale hned po zásahu 
uspořádali tiskovou konfe-
rence, kde mluvili o mafiá-
nech a kilech zabaveného 
zlata. Vzbudili očekávání. Ta 
atmosféra, kterou vytvořili, 
byla ale naprosto nedůvod-
ná. Naběhli si a vrací se jim 
to buzarem. Lidé se ptají: 
jaké mafiány jste usvědčili, 
co na ně máte? Nemají nic.

v čem konkrétně pomůže, 
nedostanete z nich ani slovo. 
Byla to jen nálepka, snaha vy-
hovět společenské poptávce. 
Navíc jsou v návrhu zjevné 
vady. Například ta, kdo má 
komu dávat pokyny. K tomu 
ale není potřeba zákon, 
stačí organizační směrnice. 
A nakonec přišly ty nejotřes-
nější věci. Hlavně neexistence 
dohledu nad protikorupčním 
státním zastupitelstvím, 
které by vzniklo.
 

 Co poměrně snadná 
odvolatelnost nejvyššího 
státního zástupce vládou? 
Neměl by mít silnější 
pozici?

Že by státní zástupci měli 
být rezistentnější vůči poli-
tické reprezentaci, je častý 
argument. Ale ať některý 
z nich řekne, kdy se dostal 
pod tlak nějakých mocen-
ských skupin. Je pravda, že 
jsou občas dost nevybíravě 
kritizováni médii, možná 
jsou i pod lokálními tlaky. 
Tomu ale nový zákon neza-
brání. A postavení nejvyšší-
ho státního zástupce? Při-
padá mi naivní myslet si, že 
setrvání ve funkci garantují 
nějaké paragrafy. To je stejné 
jako si přilepit figurky na ša-
chovnici a věřit, že je soupeř 
nesebere. O funkci je potřeba 
bojovat, obhajovat ji.
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n Člověk dostává do 
rukou stále chytřejší 
zbraně proti 
svým nepřátelům 
z živočišné říše.

 
Pořekadlo „jít s kanonem na 
vrabce“ dostává v kontextu  
reálného nasazení vyspělých 
technologií nový význam. 
Platí pro vynález laboratoří 
Intellectual Ventures ze 
státu Washington určený 
k likvidaci obtížného hmyzu. 
Laserem. Co záblesk, to 
sestřelený komár. Vynálezci 
věří, že zpomalí šíření nemo-
cí jako malárie či vir zika.

Zbraň proti poletujícím 
komárům a jinému obtěžu-
jícímu hmyzu nazvali Pho-
tonic Fence, tedy  Fotonický 
plot. V reálném čase sleduje 
letící hmyz, který pak zasáh-
ne kratičkým, ale intenziv-
ním zábleskem laseru. Ten 
komárovi spálí křídla. 

Vynález funguje selektiv-
ně, rozpozná, zda v zorném 
poli poletuje nežádoucí 
komár či jiný tolerovatelný 
hmyz – po něm nevystřelí. 
Celý proces identifikace, 
nastavení laseru a výstřelu 
zabere necelých sto mili-
sekund.

Photonic Fence měl 
původně sloužit výhradně 
k sestřelování komárů v ob-
lastech s vysokým rizikem 

malárie. Technologie však 
umožňuje nasazení ve ven-
kovních prostorách a také 
proti širší škále hmyzu, na-
příklad zemědělským škůd-
cům. Systém rozpoznává cíle 
podle tvaru a velikosti, letové 
trasy, ale také frekvence 
kmitu křídel. Software navíc 
primárně míří jen na křídla, 
na jejichž zničení stačí mini-
mální energie.

Vědci zjišťovali optimál-
ní frekvence, které se pro 
likvidaci jednotlivých druhů 
hmyzu hodí. Tato selektivita 
je důležitá právě v oblas-
tech bez stabilních dodávek 
elektřiny, kde je třeba šetřit 
baterie. 

Photonic Fence může 
sloužit například v okolí 
nemocnic či celých vesnic, 
kde bude likvidovat zvolený 
druh hmyzu až do okamžiku, 
kdy jeho populace klesne 
pod udržitelnou úroveň. 
V úvahu připadá i využití  
ve sklenících, které by mohly 
být chráněny proti napadení 
konkrétními parazity. Tech-
nici vyvinuli také neničivou 
variantu přístroje, která 
jen sleduje poletující hmyz 
a určuje denní dobu jeho 
aktivity. 

S laserem  
na komáry

Marek  
Schwarzmann

Stranu připravil

ŠeStikolové 
elektrovozítko, 
které vyvinuli estonští 
spolupracovníci britské 
firmy Starship Technologies, 
má fungovat jako lokální 
dodavatel zboží.  
Ze své základny může 
dodat až dvacet kilogramů 
zboží do vzdálenosti šesti 
kilometrů. Pohybuje se 
přitom autonomně rychlostí 
svižné chůze, tedy šesti 
kilometrů za hodinu. Jeho 
řízení může v případě 
potřeby dálkově převzít 
operátor. Snímek zachytil 
robota při předváděcí akci 
v Düsseldorfu na pozadí 
dodávky, která rozváží zboží 
z největšího německého 
maloobchodu Metro. 

MiniDoDávka
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Najít jednoduchý 
test nesnášenlivosti 
kravského mléka, 
to je cíl vývoje, na 
který se zaměřil po-
travinářský gigant 
Nestlé.

Švýcarská skupina Nestlé 
známá hlavně díky slad-
kým výrobkům předběžně 
vyplatila francouzské 
laboratoři DBV Technolo-
gies deset milionů eur za 
to, že pro ni vyvine rychlý, 
snadný a přesný kojenecký 
test alergie na bílkovinu 
kravského mléka. Má 
vycházet z technologie 
Viaskin, kterou si DBV 
patentovaly pro imunote-
rapeutické aplikace. 

Laboratoře právě začaly 
vyvíjet náplast, jež odhalí 
alergii na vejce, do po-
kročilejší fáze klinických 
testů postoupila náplast 
řešící alergii na oříšky. 
DBV v dalších stupních 
vývoje kojenecké náplasti 
dostane od Nestlé dalších 
devadesát milionů eur 
a získá podíl na zisku 
z prodeje výsledného 
testu. 

Potravinářský kon-
cern nespojuje své síly 

Fo
to

 O
pt

ic
al

 S
oc

ie
ty

 o
f A

m
er

ic
a 

kanon na hmyz. Laboratorní vzorek zařízení působí hřmotně, 
ale v terénním provedení má být kompaktnější.

testem proti alergiím  
na mléko, vejce či oříšky

Alergie na proteiny obsažené v kravském mléce postihuje až pět 
procent kojenců, v drtivém počtu případů se projeví v prvním roce 
života a do tří let věku zpravidla vymizí. Dítě musí při takové diagnóze 
držet přísnou dietu s tím, že mléko a jeho proteiny nesmí přijímat ani 
kojící matka. Mezi nejčastější příznaky patří průjmy, koliky, atopický 
ekzém, astma, či dokonce chudokrevnost.

někdy  
to s mlékem nejde
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s biotechno-
logickou 

společnos-
tí poprvé. 
Již dříve 
obdobně 
financo-

val něko-
lik firem 

zaměřených 
na vývoj či 

výzkum na pomezí potravi-
nářského a farmaceutického 
průmyslu. Nestlé tak přispí-
vá na vývoj diagnostických 
metod, potravin pro pacienty 
či rovnou léků na širokou 
škálu nemocí od gastroen-
terologických poruch po 
Alzheimerovu chorobu. 

Koncern zjistil, že v bu-
doucnu by se v celém oboru 
na pomezí vědy a potravi-
nářského průmyslu mohlo 
ročně protáčet až deset 
miliard švýcarských franků 
– zhruba 245 miliard korun. 

Stačí nalepit. Technologie 
viaskin dodává zkušební reak- 
ční bílkoviny, aniž by narušova-
la pokožku. Látka prostupuje 
díky kladnému náboji získané-
mu ve výrobě.
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Tvář dne 

 Budete muset začít snižovat 
a omezovat to, co má pro lidi 
skutečný význam, ať už jde o peníze 
pro státní zdravotní systém nebo 
náš důchodový systém,
řekl britský premiér David 
Cameron k případnému 
odchodu Británie z EU Fo

to
 re

ut
er

s

Glosa

Strach má velké oči
Fotbalové mistrovství Evropy obchází strašidlo terorismu. Za-
čátek šampionátu ale ukázal, že strašidel je dost i bez teroru. 

Výmluvný obrázek nabídly agentury z Marseille, jednoho 
z dějišť Euro 2016. Tamní strážníci uzavírali v noci okolí 
přístavu, když na místo přijelo černé BMW. Strážci zákona 
vystartovali: jeden zaútočil na chladič, druhý rozrazil dveře 
a dal řidiči ránu. Třetí vytáhl z vozu spolujezdce a nastříkal 
mu do obličeje slzný plyn…

Devadesát tisíc mužů, oznámila francouzská vláda, bylo 
povoláno, aby zabránili případnému teroru. Incidenty ale 
ukazují, že by to nemuselo stačit, protože muži v unifor-
mách by mohli mít plné ruce práce zrovna někde jinde. 
Například list L’Equipe tvrdí, že v Marseille bylo nasazeno 
pouhých 250 ozbrojenců, Le Monde konejšivě přihazuje na 
1300. Nervy tečou oběma táborům už teď – a to se hlavní 
hrozba ani nepřiblížila. 
 Igor Záruba

Jsem velmi, velmi šťastný. ale chci být velmi, velmi, velmi 
šťastný. Proto mi je mizerně.

Jeden  
průšvih,  
dva příběhy
Tady se organizuje hon na 
mě, aby mě donutili odejít 
z politiky, prohlásil včera 
Andrej Babiš. Na sólo tiskové 
konferenci, kterou svolal 
nějaké dvě hodiny poté, co 
skončila politická debata 
v České televizi, kam Babiš 
– ač pozván – nedorazil. 
V uvedené debatě ho Milan 
Chovanec, Pavel Bělobrádek 
a Miroslav Kalousek podro-
bili dosud nejostřejší kritice.  
Podstatou je spor o reorgani-
zaci policie.

Babiš vypráví dál příběh, 
který minulý týden odstarto-
val dopis nejvyššího žalobce 
Pavla Zemana, uniklý do 
Babišových Lidových novin. 
Příběh zní: Chovanec s poli-
cejním prezidentem Tuhým  
(reprezentanti zla) chtějí 
v rámci vlastní reorganizace 
policejních složek vyštvat 
Roberta Šlachtu (zosob-
nění dobra), aby případné 
korupční kauzy, v nichž jsou 
dozajista namočeni politici, 
byly zameteny pod koberec.  
Aby vyprávění dostalo grády, 
Šlachta dal protestní výpo-

věď, rezignací pohrozil mi-
nistr spravedlnosti Pelikán, 
opuštěním vlády pohrozil 
i Babiš, byť na to do neděle 
zapomněl, a z Olomouce 
se ozval žalobce Ivo Ištvan, 
proslavený kauzou Nagyová, 
který začal vyšetřovat Tuhé-
ho a jeho náměstka z pode-
zření, že reorganizace policie 
je trestným činem. Pan 
Šlachta byl poslední ostrov, 
na který neměl Chovanec vliv, 
prohlásil Babiš. ČSSD chce 
podle něho odstranit Šlachtu, 

protože šel po korupčních 
kauzách typu Vidkun, kde 
figurovali sociální demokra-
té. A že se „kmotři,“ propojení 
s tradičními politickými 
stranami, někde smějí.

Zastánci Chovancova po-
stupu nicméně vyprávějí od-
lišný příběh. Že tu vznikl jistý 
mocenský blok, reprezento-
vaný hnutím ANO, státními 
zástupci, „protikorupčními 
organizacemi“ Transparency 
International a Rekonstrukcí 
státu a Šlachtovým útvarem. 
Že Šlachtova ÚOOZ se chová 
jako politická rozvědka, 

že neřeší boj s mafií, který 
má v popisu práce, ale bere 
mediálně vděčnou agendu 
honění politiků pro pode-
zření z korupce skutečnému 
protikorupčnímu útvaru. Že 
Nagygate a pád Nečasovy vlá-
dy se ukázaly jako minimálně 
sporné, že protikorupční 
bojovníci v represivních slož-
kách mají mizivé výsledky. 
Že když se kauzy vrcholící 
tehdejším pádem vlády při-
pravovaly, na severní Moravě 
umíraly desítky lidí na otravu 
metanolem, že podnikate-
lé byli mučeni a vražděni 
Švábovým gangem, protože 
všechny zajímala jen a jen 
korupce. A že pád Nečasovy 
vlády byl dílem organizován 
těmi, kdo z něho pak měli 
největší politický prospěch. 
Že Šlachtův útvar přikrývá 
vyšetřování Babišovy kauzy 
Čapí hnízdo. Že má Babiš 
historicky úzké osobní vazby 
na lidi z ÚOOZ.

Stoprocentně asi neplatí 
ani jeden naznačený příběh.  
Jisté ale je, že dění kolem špi-
ček policie ukázalo na velký 
průšvih. Kdo bude vítěz a kdo 
ne, se brzy ukáže. Koaliční 
partneři se Babišovi úplně po-
prvé doopravdy tvrdě postavi-
li (a hned necukli, jak bývalo 
zvykem). Babiš je viditelně 
nervózní, mění názory ještě 
rychleji než obvykle. Prezi-
dent Zeman v zásadě mlčí.

Kauza reorganizace policie 
se může stát nakonec vlastně 
jistou společenskou očistou. 
Hodně lidí odkrylo karty.

Komentář

Tereza Zavadilová

Kauza reorganizace 
policie se může stát 
nakonec vlastně 
jistou společenskou 
očistou. Hodně lidí 
odkrylo karty.



NA FESTIVAL BEZ 
ZÁBRAN. Letos potřetí 
zpřístupní Staropramen 
vybrané letní festivaly 
lidem s hendikepem, 
především vozíčkářům, 
a to v rámci projektu 
Festivaly bez zábran. 
Neformální diskuze 
s partnery projektu, 
který dosud umožnil 
zpřístupnit hudební akce 
více než třem stovkám 
vozíčkářů, se konala v pražské O2 areně (snímek vlevo). Zúčastnil se jí 
mimo jiné předseda Národní rady osob se zdravotním postižením ČR 
Václav Krása (snímek vpravo). Následovala komentovaná prohlídka mul-
tifunkční haly včetně běžně nepřístupných částí a pivního hospodářství. 
Bezbariérové prostředí na hudebních festivalech se daří vytvářet díky 
sběru plastových víček a výtěžku z kovových korunek. Kromě přecho-
dových pásů a vyvýšené plošiny pro lepší výhled nabídnou letošní tři 
zbývající festivaly (Vysmáté léto, Rock for People a Rock for Churchill) 
i zázemí v podobě bezbariérového stanu či sociálního zařízení. Na Rock 
for People bude projektu vyhrazen celý jeden hangár, kde bude i dopro-
vodný program. Lidé si zde budou moci zahrát různé společenské hry 
nebo se jen tak na chvilku ukrýt před sluncem a festivalovou hektikou. 
Chybět nebudou sběrná místa, kam budou moci návštěvníci festivalů 
přinášet plastová víčka.
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Zažila vaše společnost něco významného?
Pište nám na lidee15@cninvest.cz

CHARITATIVNÍ GOLFOVÁ TOUR. V Sokolově se uskutečnil letošní druhý charitativní turnaj Lymfom 
Help Golf Tour s Klárou Spilkovou. Cílem tour je přispět na pomoc pacientům se zhoubným lymfa-
tickým nádorem. Firma La Praga, nový partner akce, vytvořila pro Lymfom Help Golf Tour speciální 
limitovanou edici opasků. Na turnaji nechybělo ani stylové občerstvení ve formě osvěžujícího vína 
od vinařství Pfeffer, nesoucího název celé tour. Příští turnaj se bude konat 28. července na hřišti Golf 
Resortu Karlštejn.

Fo
to

 p
r.k

on
ek

to
r 2

x
Fo

to
 m

on
et

a 
m

on
ey

 b
an

k 
2x

Fo
to

 b
es

ta
le

nt

ČESKÁ  
ZASTÁVKA. 
Golfový klub 

Albartross hostil 
na konci května 

turnaj série 
Turkish Airlines 
World Golf Cup 
2016, jednoho 

z největších 
amatérských 

turnajů světa. 
Soutěž jednotliv-

ců vyhrál  
se 45 body 

David Majling 
a postoupil 

tak do velkého 
finále, které se 

uskuteční v říjnu 
a listopadu v tu-

recké Antalyi. 

Z BANKY DO LESA. Téměř 40 dobrovolníků z Moneta Money 
Bank se o víkendu věnovalo práci v národních parcích Šumava 
a Krkonoše. Hlavní náplní bylo čištění lesních porostů, sázení 
stromků a budování oplocení. „S národním parkem Šumava 
spolupracujeme již od roku 2010 a každoročně sem přijíždí několik 
skupin zaměstnanců, kteří rádi pomohou tam, kde je nejvíce potře-
ba. Do Krkonoš pak jezdíme třetí rok a brigády se konají pravidelně 
dvakrát ročně,“ uvedla specialistka společenské odpovědnosti 
banky Zuzana Pokorná.
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Minirecenze

kniha

Jerome klapka Jerome: 
Oni a já
(Nakladatelství: Vyšehrad)
Kniha Oni a já je méně 
známým titulem humo-
ristického autora Jeroma 
Klapky Jeroma, který 
v českém prostředí proslul 
především Třemi muži 
ve člunu. V nakladatel-
ství Vyšehrad vychází 
poprvé v novém překladu 
Milana Žáčka po 86 letech. 
Humorista Jerome Klapka 
Jerome nezůstává své pověsti nic dlužen, a čtenáři milující 
inteligentní anglický humor si tak opravdu přijdou na 
své. Líčení koupě domu na venkově a jeho rekonstrukce, 
jakkoli se jeví být vážným rozhodnutím v životě rodiny, 
je v podání Jeroma námětem, při němž se nelze ubránit 
smíchu, obzvlášť když při té koupi a rekonstrukci asistují 
dospívající děti. Střet s farmáři, zarputilými zvířaty 
a s přírodou, rozdílné pohledy na svět venkovanů a literá-
ta a jeho dětí skýtá nepřeberné množství každodenních 
humorných situací. Co stránka, to zábava, ideální na letní 
dovolenou. Významnou je však tato kniha i vzhledem 
k dalšímu jubileu, neboť je padesátou publikací, jejíž 
přebal pro Vyšehrad ilustroval Adolf Born, který se však 
vydání již nedožil.

Zuzana Dorogiová

Filmy

Paradise Trips

(Režie: Raf Reyntjens)
Nerudný řidič autobusu 
v důchodovém věku se 
vydá se svým vozidlem na 
možná poslední cestu – 
když zaskočí za kamaráda 
a slíbí odvézt z Belgie do 
Chorvatska na hudební 
festival partu technařů. Na 
jihu mezi lidmi, s nimiž by 
se normálně ani nebavil, 
začne muž dbalý svých 
zásad řešit rodinné pro-
blémy. Možná mu ale pomůže, že na techno akci se lehko 
najde způsob, jak se uvolnit a podívat na svět jinýma 
očima. Celovečerní debut vlámského tvůrce videoklipů 
Rafa Reyntjense patří mezi ty upřímně podané, slušně za-
hrané, lehce komické, dobře odpozorované, nepřekvapivé 
a formálně i dějově nedostatečně výrazné snímky, kterých 
se na každém festivalu hraje tucet. Tento se navíc dostává 
i do běžné distribuce.

Iva Přivřelová

n Mistr vyšinutého 
humoru Quentin 
Dupieux se vrátil do 
českých kin s velmi 
originální a velmi 
absurdní komedií 
Realita o filmařových 
úzkostech, zmatcích 
a nočních můrách.

Iva Přivřelová

Francouz Quentin Dupieux, 
ve světě elektronické hudby 
známý i jako Mr. Oizo, se 
jako filmař v českých kinech 
naposledy ukázal s neko-
rektní satirickou komedií 
Fízlové hajzlové, kterou sám 
nazval  sprostou, hloupou 
a jednoduchou. V Los Ange-
les ve stejném roce jako Fízly 
natočil i absurdní komedii 
Realita, která dokazuje, že 
úchylky jeho smyslu pro 
humor mají více podob. Do 
české distribuce snímek, 
který měl premiéru na 
předloňském benátském fes-
tivalu, dovedl druhý ročník 
projektu Scope, v němž sto 

českých filmových fanoušků 
vybíralo jeden titul z deseti 
evropských snímků.

Dupieux jednou natočil 
i film Guma o pneumatice 
s destruktivními telepatický-
mi schopnostmi. Popis jeho 
Reality zní podobně podivně. 
Vypráví o filmaři, který chce 
natočit horor o televizorech 
s destruktivními telepatický-
mi schopnostmi. Aby mu ho 
známý producent zaplatil, 
musí ale do dvou dnů nahrát 
na starý diktafon originální 
děsivý výkřik. Další režisér 
mezitím natáčí pro stejné-
ho producenta dokument 
o dívence, která mezi vnitř-
nostmi zabitého divočáka 
objevila videokazetu a chce 
se na ni mermomocí podívat. 
Další postava, moderátor te-
levizní kuchařské show, zase 
řeší imaginární ekzém.

Vyrážkou uvnitř hlavy 
nejspíš podle Dupieuxe 
trpí celá společnost a jeho 
novinka vypadá jako film 
o tom, jak se nemůžeme pro-
budit, abychom si ta svědivá 
místa podrbali. Její poměrně 
důmyslná hravá skládanka 

minipříběhů a navzájem 
propojených postav se balí 
do vrstev několika realit, 
každá scéna může být snem, 
noční můrou, případně ku-
sem filmu ve filmu. Vnitřní 
chaos života nezávislého, 
neprůbojného, ambiciózního 
umělce odráží existenciální 
zmatek každého, komu ně-
kdy svět připadal jako surre-
álné, absurdní místo, v němž 
se nevyzná. Takového diváka 
Dupieux ponoří do své ori-
ginální absurdity, fantazma-
gorií a bezčasí s atmosférou 
snímků sedmdesátých let 
natolik hluboko a zábavně, 
aby ho uklidnil a donutil 
přijmout, že podobný pocit 
nenormálnosti může být 
vlastně docela normální. 

Autorka je spolupracovnicí redakce

Skvostně 
absurdní výkřik  
o ekzému v hlavě

Tipy

ČT2 • 21.50

W.

Rodinný outsider, který 
nakonec stál v čele 
Američanů. Životní příběh 
prezidenta George  
W. Bushe.

Realita 

(komedie, Francie/USA, 95 minut)
Režie: Quentin Dupieux
Hrají: Alain Chabat, Jonathan 
Lambert, Jon Heder
Premiéra: 9. června
Hodnocení: 80 %

ŘEV ABSURDITY. Rádoby režisér (Alain Chabat) hledá nejlepší hororový výkřik.
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Fotoreportáž – Devadesáté narozeniny Alžběty II.
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dEfilé. Tradiční vojenská přehlídka v centru Londýna se v sobotu stala ústředním bodem oficiálních 
oslav devadesátých narozenin britské královny Alžběty II. Panovnice se objevila na balkoně Bucking-
hamského paláce v doprovodu celé královské rodiny (1). V kočáře ji doprovázel manžel princ Philip, 
který v pátek oslavil 95. narozeniny (2). Královna zhlédla hodinovou přehlídku více než 1600 vojáků  
a 300 koní (3). Postavu panovnice si vypůjčili také britští fandové, když na fotbalovém šampionátu 
Euro 2016 na stadionu v Marseille fandili svému týmu proti Rusku (4). Alžběta II. dovršila devade-
sátku 21. dubna. Britští monarchové však tradičně pořádají oficiální oslavu většinou v červnu, který 
skýtá větší naději na hezké počasí pro tradiční velkolepou přehlídku.
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